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I årene 1957-2000 havde Danmark tre atomreaktorer i drift til 
forskningsformål på Forskningscenter Risø. I 2003 besluttede 
Folketinget, at anlæggene skulle afvikles senest i 2023. Siden 2003 
har der været undersøgelser i gang om, hvordan det radioaktive 
affald fra Risøanlæggene og andre kilder (industri, hospitaler og 
læreanstalter) bedst kan opbevares i fremtiden.  
  
Følgende undersøgelser, som alle er afrapporteret, har været udført: 
  

• 2009-2013: Undersøgelser af slutdepotmuligheder på terræn, 
ned til 100 meters dybde eller i borehul 

• 2013-2016: Undersøgelser af muligheder for et mellemlager 
på terræn (op til 100 år). 

• 2016: Foreløbig redegørelse af muligheder for et slutdepot i 
500 meters dybde. 

• 2005-2017: Muligheder for eksport til udlandet (en mulighed, 
som af flere forskellige grunde efterhånden anses som 
urealistisk, 23 OECD-lande er blevet spurgt). 

  
Så affaldet skal opbevares i Danmark. Enten midlertidigt over jorden 
og senere slutdeponeres, eller også skal det straks opbevares 
endeligt i et underjordisk lager.   
  
Mængde til deponering  
Den samlede mængde, der skal deponeres, er ca. 5.000 m3 affald, 
hvoraf 233 kg er særligt affald med langlivede radioaktive isotoper. 
Det forventes, at der fremover vil blive produceret 6-8 m3 materiale 
årligt. 
 
Derudover er der på Risø 3.760 m3 uranmalm fra Kvanefjeld i 
Grønland og 1.130 tons affald fra forsøg med udvinding af malmen. 
Denne del indgår ikke i de nuværende planer for deponering. 
  
Statslige arbejdsgrupper 
Der er nedsat flere grupper, som arbejder med projektet: 
  

1. Tværministeriel arbejdsgruppe under ledelse af Ministeriet for 
Uddannelse og Forskning. Den tværministerielle arbejdsgruppe 
består af 17 medlemmer fra 13 forskellige myndigheder. 
Arbejdsgruppen har diskuteret løsningsmodeller, som skal 
forelægges i en rapport til ministeren. Ministeren skal herefter 
forelægge en løsningsmodel for regeringens 
Koordinationsudvalg.  
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2. Kontaktforum, som er sammensat af repræsentanter for 
borgergrupper, miljøorganisationer og myndigheder. Både 
Danske Regioner og KL er repræsenteret i denne gruppe (bilag 
1). Kontaktforum kan komme med forslag og kommentarer til 
de deponerings- og lagringsforslag, som er fremlagt i 
kontaktforum. Disse kommentarer bliver fremlagt for 
ministeren.  

  
Ud over de to grupper er der i forbindelse med de supplerende 
mellemlagerstudier blevet nedsat en international, faglig gruppe, som 
kan konsulteres i tekniske og faglige spørgsmål vedrørende langsigtet 
løsning for det radioaktive affald. 
  
Udtalelser 
Danske Regioner har via sin repræsentant i Kontaktforum 
tilkendegivet:  
  

• regionerne er ikke myndighed på området, 
• Danske Regioner kan hverken anbefale den ene eller den 

anden løsning, 
• det er en statslig opgave at løse spørgsmålet om deponering 

af atomaffald, 
• Folketinget må træffe beslutning.  

  
Endelig er det overfor Kontaktforum oplyst, at sagen ikke har været 
forelagt politisk i Danske Regioner 
  
Der har tidligere været peget på områder i fem kommuner til at huse 
et atomaffaldsdepot. Det vil sige områder, hvor 
undergrunden/geologien kunne tale for en placering. Følgende 
kommuner har været på tale: Bornholm, Lolland, Kerteminde, Skive 
og Struer. Denne udpegning er midlertidig sat i bero. I Region 
Midtjylland har således områder i Skive og Struer Kommuner været 
aktuelle.  
  
Tidsplan/den videre proces 
Den tværministerielle arbejdsgruppe har endnu ikke afleveret sin 
rapport til ministeren, men det forventes at ske inden for kort tid. Det 
bliver ikke en direkte anbefaling af en bestemt løsning, men snarere 
en beskrivelse af de forskellige muligheder. Derfor er det også muligt, 
at arbejdsgruppens rapport kan offentliggøres, inden der er taget 
politisk stilling til valg af løsningsmodel. Ministeren skal forelægge en 
indstilling for regeringens Koordinationsudvalg og Økonomiudvalg. 
  
Regeringen kan beslutte sig for en model og søge opbakning til denne 
blandt de andre partiers ordførere, inden sagen forelægges 
Folketinget. Hvis der kan opnås bred enighed om en model, kan der 
hurtigt træffes en beslutning. Det er ikke givet, at der bliver en 
offentlig høring af en løsningsmodel eller en form for konference. 
  
Der er i 2017 planlagt fremtidige møder i Kontaktforum den 16. juni, 
den 12. oktober og den 15. december. 
 
 


